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Klimarådets input til klimaindsatsen for 2025 

Forslagene, som fremgår af venstre kolonne, er fremsendt af medlemmer af klimarådet. Midterste kolonne er 

forvaltningens bemærkninger til de punkter, hvor forvaltningen har viden om eksisterende, relevante 

projekter. Højre kolonne er klimarådets beslutning (på klimarådsmøde den 10. september 2024) om, hvorvidt 

punktet skal indgå i klimarådets fælles input til klimaindsatsen for 2025. 

Forslag, som retter sig mod kommunens 
klimaindsats for 2025. 

Forvaltningens bemærkninger Klimarådets 
beslutning 

1.  At kommunale måltider som minimum 
følger de officielle kostråd og gerne 
med overvægt til det plantebaserede. 

Klima- og Miljøudvalget har i foråret 2024 
sat mål for kommunens kantine og 
frokostordning. 
 
Kantinerne (personale) skal opnå en 
CO2-reduktion på 30 % i 2026, og 
frokostordningen (dagtilbud) skal opnå en 
CO2-reduktion på 20 % i 2026, ift. 
baseline for 2023.  
 
CO2-reduktionen skal opnås gennem 
indsatser for at minimere madspild og 
reduceret CO2-udledningen fra 
fødevareforbruget, bl.a. ved at servere 
mere plantebaseret kost.  
 

Punktet skal med i 
klimarådets fælles input 
til klimaindsatsen for 
2025. 

2.  At bæredygtighed integreres i den 
pædagogiske praksis både i dagtilbud, 
skolernes undervisning og 
uddannelsesinstitutioner. 

Der er ikke en samlet klimaindsats for 
skoler og daginstitutioner. De enkelte 
skoler og institutioner kan have egne 
grønne initiativer.  

Punktet prioriteres og 
skal med i klimarådets 
fælles input til 
klimaindsatsen for 
2025. 
 
Det hænger sammen 
med klimarådets ønske 
om et samlet fokus på 
involvering af børn i 
klimaindsatsen, 
herunder punkt 13 og 
17. 

3.  At kommunen i sin revision af 
kommuneplanen, igennem nye 
lokalplaner og temalokalplaner 
fremmer borgernes incitamenter til 
klimavenlige initiativer, herunder 
fremme renovering med 
genbrugsmaterialer og klimavenlige 
løsninger. 

Kommunens kommende planstrategi vil 
have fokus på bæredygtighed og dette 
videreføres i kommende kommuneplan 
og efterfølgende lokalplaner.  

Punktet skal med i 
klimarådets fælles input 
til klimaindsatsen for 
2025, men skal også 
kvalificeres.  
 
Klimarådet har nedsat 
en arbejdsgruppe, der 
vil se på administration 
af 
byggesagsbehandling.  
 
Punktet har 
sammenhæng med 
punkt 4 og 6.  
 

4.  At kommunens forvaltning er fagligt 
rustet til at foretage beregninger og 
livscyklusopgørelse i forbindelse med 

Forvaltningen har pt. hverken hjemmel 
eller ressourcer i 
byggesagsbehandlingen. Forvaltningen 

Punktet skal med i 
klimarådets fælles input 
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byggeansøgninger og rådgive om 
tilgængelige genbrugsmaterialer 

er i gang med at undersøge, hvad andre 
kommuner gør mhp. vejledning og 
kommunikation om brugen af 
genbrugsmaterialer i byggeprojekter.  

til klimaindsatsen for 
2025. 
 
I lyset af manglende 
hjemmel anbefaler 
klimarådet en 
oplysningsindsats i 
forbindelse med 
ansøgning om 
tilladelser til nedrivning 
og nybyggeri. 

5.  At kommunen efteruddanner sine 
ansatte til at kunne bidrage til 
omstillingen og gå i dialog med 
borgerne omkring det. 

Indgår i handlingskatalog 2024. Der 
pågår et internt samarbejde med Strategi 
& Organisationsudvikling om en 
uddannelsesdag/MasterClass om ”den 
klimakompetente organisation” i efteråret 
2024. Derudover pågår drøftelser om at 
få sat klima på dagsordenen i MED-
udvalgene, hvor de ansatte i dialog med 
ledelsen kan drøfte, hvordan de enkelte 
arbejdspladser kan understøtte mere 
klimavenlig adfærd og drift – herunder i 
kontakten med borgerne i de 
servicefunktioner, hvor det er 
meningsfuldt. 

Punktet skal med i 
klimarådets fælles input 
til klimaindsatsen for 
2025. 
 
Klimarådet anbefaler, 
at klima drøftes i MED-
udvalg. 

6.  Kommunen skærper de nu gældende 
retningslinjer om livscyklusberegninger 
og genanvendelse, således at de også 
gælder for byggeansøgninger på 
bygninger under 250 m2. 

På kommunens egne ejendomme 
arbejdes der med implementering af den 
nye vedtagne bygherrepolitik samt 
kommende indkøbspolitik.  

Se punkt 3. 

7.  Kommunens udbudsmaterialer bør 
gennemgås ved at kravene i fremtidigt 
udbudsmaterialer slækker på specielle 
krav så genanvendelsen kan øges. 

Der pågår en dialog i SKI-regi om 
muligheden for at indgå aftaler på brugte 
møbler.  

Punktet skal med i 
klimarådets fælles input 
til klimaindsatsen for 
2025. 
 
Eksempelvis bør 
kommunen overveje at 
slække på farvekrav ift. 
tøjvalg. Der kan hentes 
inspiration fra andre 
kommuner. 
 

8.  Kravene til kommunens indkøbspolitik 
bør fra 2025 skærpes, så der beregnes 
skyggepris på alle relevante 
indkøbstyper. Forslaget skal ledsages 
af en beslutning om at der foretages 
en evaluering af ordningen ultimo 
2025. 

Økonomiudvalget behandlede i juni og 
igen i august 2024 en sag om intern 
CO2-pris i form af en skyggepris på 
udvalgte varer. 

Punktet skal med i 
klimarådets fælles input 
til klimaindsatsen for 
2025. 

9.  Kommunens indkøb bør også omfatte 
mulighed for at købe brugte produkter. 
Der findes et stadig større marked for 
genbrug, og det skal også være muligt 
for kommunens institutioner at købe 
kvalitetsgenbrug i stedet for at købe 
nyt.   

Der pågår et arbejde med at undersøge, i 
hvilket omfang der kan indgås 
indkøbsaftaler på genbrugsartikler, også i 
SKI-regi.  

Punktet skal med i 
klimarådets fælles input 
til klimaindsatsen for 
2025. 
 
Det omfatter fx intern 
bytteordning for 
inventar. 
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10.  Kommunens indkøbspolitik bør også 
gå forrest og søge at inddrage nogen 
af de mange ”klima-startup” -
virksomheder, som ikke er omfattet af 
skiaftaler mhp. at få nye løsninger ind i 
det offentlige (og private) og få hele 
klimaeffekten med. Artikel om emnet: 
https://www.altinget.dk/erhverv/artikel/g
roent-ivaerksaetterpanel-én-procent-
af-de-offentlige-indkoeb-boer-vaere-
groenne-og-innovative 
 

 Punktet skal med i 
klimarådets fælles input 
til klimaindsatsen for 
2025. 
 
Det kan også bruges til 
branding af kommunen. 
Der bør være en 
formidlingsindsats 
koblet til dette punkt. 

11.  At kommunen foretager en afklaring og 
tydeliggørelse af tøjindsamlings-
ordningen både med hensyn til hvornår 
den er udbredt til hele kommunen, 
hvilken standard tøjet skal have og 
hvordan det afleveres. Gerne ledsaget 
af en kampagne om hvordan borgerne 
kan reducere deres tøjforbrug. 

Der igangsættes 
kommunikationskampagner ift. 
affaldssortering i efteråret 2024.  

Punktet udgår. 

12.  Gemini-delemobilitetsprojektet som det 
næste år er overvejende finansieret af 
EU-midler ønskes fortsat ved 
kommunal finansiering fra august 
2025-26, således at 
delemobilitetsmulighederne faktisk kan 
ændre familiernes transportadfærd. 

Det er planen, at projektet, som forløber 
fra august 2024 til august 2025 skal 
afdække, om der er en forretningsmodel 
for operatørerne af delebiler og -cykler i 
Rudersdal. I løbet 2025 vil det kunne 
vurderes, hvilke eventuelle fortsættelses- 
og skaleringsmuligheder der er relevante.  

Punktet skal med i 
klimarådets fælles input 
til klimaindsatsen for 
2025. 
 
 

13.  Kommunen bør i 2025 leje eller 
erhverve arealer til skolehaver så tæt 
på de enkelte skoler som muligt, 
således at grøntsagsdyrkning og 
bearbejdning kan indgå i 
hjemkundskabsundervisningen på 
skolerne fra efteråret 2026. Projektet 
skal ses i sammenhæng med forslag 
23 og 24. 

Initiativet skal komme fra den enkelte 
skole, og i så fald kan klimasekretariatet 
understøtte det konkrete arbejde, såfremt 
det ønskes af skolen 

Punktet udgår. Det skal 
undersøges, hvorvidt 
jordleje er en mulighed. 
 
Der kan evt. nedsættes 
en arbejdsgruppe i 
klimarådet til dette. 

14.  Kommunen skal snarest gå i dialog 
med Norfors med henblik på at 
revidere den seneste 
varmeforsyningsplan, da flere 
forudsætninger er ændret siden 2022 
og borgere som siger nej tak til 
fjernvarme kommer i klemme. I den 
forbindelse bør kommunen vurdere om 
den reviderede varmeforsyningsplan 
bør indeholde en bestemmelse om at 
individuel gasforsyning til 
enkelthusstande nedlægges med 
virkning senest ved udgangen af 2034. 

Ifm tilkendegivelse af tilslutningsinteresse 
vil det blive afklaret, om der er områder 
som skal udgå som fjernvarmeområder. 
Kommunen har løbende dialog med 
Norfors. 

Punktet udgår. 
 
Klimarådet har nedsat 
en arbejdsgruppe til at 
understøtte 
fjernvarmeudbredelse. 

15.  Sikre, at der bliver sorteret affald i alle 
fraktioner på alle kommunale 
institutioner 

Kommunen har planlagt en øget indsats 
for at optimere affaldssorteringen på 
kommunens institutioner. Det fremgår af 
klimahandlingskataloget for 2024, at 
”Understøtte bedre sortering på alle 
kommunale institutioner gennem 
kampagne og oplysning”. Vi forventer at 
være færdige med udrulning i andet 
halvår af 2025. 

Punktet udgår. 

https://www.altinget.dk/erhverv/artikel/groent-ivaerksaetterpanel-én-procent-af-de-offentlige-indkoeb-boer-vaere-groenne-og-innovative
https://www.altinget.dk/erhverv/artikel/groent-ivaerksaetterpanel-én-procent-af-de-offentlige-indkoeb-boer-vaere-groenne-og-innovative
https://www.altinget.dk/erhverv/artikel/groent-ivaerksaetterpanel-én-procent-af-de-offentlige-indkoeb-boer-vaere-groenne-og-innovative
https://www.altinget.dk/erhverv/artikel/groent-ivaerksaetterpanel-én-procent-af-de-offentlige-indkoeb-boer-vaere-groenne-og-innovative
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16.  At kommunens medarbejdere 
transporterer sig til og fra arbejde på 
en klimavenlig måde 

Indsatsen knytter sig til forskellige 
igangværende indsatser, herunder 
GEMINI-delemobilitetsprojektet og 
”fremtidens arbejdsplads”. 

Punktet udgår. 

17.  At kommunen understøtter sund 
transport ved udbygning af cykelstier, 
cykelparkering også ved idrætsanlæg. 

P.t pågår arbejde med at etablere en 
cykelsti langs Rude Skov til Hørsholm. 
Der søges løbende midler til etablering af 
mindre strækninger m.v. 

Punktet skal med i 
klimarådets fælles input 
til klimaindsatsen for 
2025. 
 
Klimarådet anbefaler, 
at der vægtes et særligt 
fokus på sikre 
skoleveje. 

18.  At kommunen renoverer og reparerer 
frem for at bygge nyt, og er det 
nødvendigt at bygge nyt skal det 
bærebæredygtigt. 

Det indgår i de grundlæggende principper 
i kommunens bygherrepolitik, at 
kommunen vil optimere anvendelsen af 
eksisterende bygninger og anlæg ved at 
renovere og transformere frem for at 
bygge nyt, og som bygherre vil 
kommunen fokusere på at genbruge og 
genanvende materialer, så klimaaftrykket 
minimeres. 
 

Punktet udgår. 

19.  At kommunen energioptimerer sine 
bygninger. 

Klimahandlingsplanen indeholder mål for 
energibesparelser i kommunens 
bygninger på 30 % frem mod 2030. 
 

Punktet udgår.  

20.  At kommunen styrker biodiversiteten 
på alle kommunens arealer. 

Der pågår et arbejde med at udvikle 
kommunes første biodiversitetsplan. Den 
2. oktober 2024 er alle interesserede 
velkomne til at deltage i en workshop, 
som faciliteres af kommunen. 

Punktet prioriteres og 
skal med i klimarådets 
fælles input til 
klimaindsatsen for 
2025. 
 
Det bør også gælde 
private grundejere og 
involvere kommunens 
private ”Vilde haver”-
ambassadører. 
 

21.  De senest udmeldinger fra 
Klimaministeren og Forsyningsrådet 
om fjernvarmeselskabernes ret til at 
flytte tilslutningsomkostninger over på 
en 20årig betalingsordning er nu 
usikkerhed omkring. Dertil kommer at 
gaspriserne i øjeblikket forventes 
fortsat at forblive lave. I den seneste 
klimaaftale fastslås det, at hvor 
fjernvarmeselskabernes 
konkurrenceevne fremover skal måles 
med en reference til individuelle 
varmepumper. Det gør dette tilsammen 
helt nødvendigt, at Norfors kommer 
med klare udmeldinger om hvordan 
fjernvarmeudbygningen nu forventes at 
blive. 

Kommunen har løbende dialog med 
Norfors. I det videre arbejde med 
etablering af fjernvarme vil der ifm. 
tilslutningsprocenter i de enkelte områder 
ske en tilpasning.  

Punktet udgår.  
 
Se punkt 14. 

 


